
از وعده احمدی نژاد تا وعده رئیسی؛

پافشاری دو رئیس جمهور روی پروژه  پرحاشیه
14 سال است که ستون های مونوریل در شهر قم بلاتکلیف باقی 
مانده، پروژه ای که از همان ابتدا با تردیدهای زیاد کلنگ زده شد، 
قرار بود سبب ساز تسهیل حمل و نقل شهری برای قمی ها شود اما 
نه خیری به مردم این شهر رساند و نه مدافعان آن توانستند پروژه 
را تکمیل کنند، میراثی که از دوره ریاست جمهوری احمدی نژاد با 
صرف هزینه های هنگفت روی دست شهرداری قم باقی مانده حالا 

زمزمه های تکمیل آن به گوش می رسد. 

   مونوریل قم در مسیری ساخته شد که مسافر نداشت
زمانی که محمود احمدی نژاد شهردار تهران بود تمام تلاش 
خود را کرد تا رویای احداث مونوریل در ایران را به نام خودش و 
به کام تهرانی ها ثبت کند، پروژه ای که حرف و حدیث های زیادی 
درباره توجیه اقتصادی و فنی آن وجود داشت، اما عمر شهرداری 
احمدی نژاد قد نداد و در دوران محمدباقر قالیباف مخالفان این 
پروژه موفق شدند پایه های مونوریلی که قرار بود از صادقیه تا فرودگاه 
مهرآباد کشیده شود، را تخریب کنند، با این اقدام پرونده مونوریل 
تهران برای همیشه بسته شد. احداث مونوریل در قم از پروژه های 
دور دوم ریاست جمهوری احمدی نژاد برای این شهر بود، سال 
1۳۸۸ عملیات عمرانی آن شروع شد اما به گزارش همشهری، بعد از 
کستری  گذشت چند سال از کلنگ زنی و سبز شدن ستون های خا
گر های فراوانی پیش روی قرار گرفت و روند ساخت آن را  آن، اما و ا
متوقف کرد؛ دلایلی مانند نداشتن صرفه اقتصادی برای شهروندان، 
هزینه بالای تکمیل و نگهداری، هتک قداست حرم حضرت معصومه 
)س( و... از جمله دلایلی بود که سبب توقف این پروژه شد و تا ادامه 
دارد. زمانی که ساخت مونوریل قم به مرحله اجرا رسید یکی از اولین 
مخالفت ها با این مد جدید حمل و نقل شهری درباره مسیری بود 
که برای آن در نظر گرفته شده بود، اول این که مونوریل از مقابل 
حرم مطهر حضرت معصومه )س( عبور می کرد و دوم این که مسیر 
عبور آن اصلا ارتباطی با مسیرهای پرجمعیت تردد شهری نداشت، 
محسن بهشتی، معاون عمرانی سابق استانداری قم درهمین باره 
به همشهری گفت بود: »سیستم های حمل نقل عمومی ریلی 
سیستم های حمل و نقل انبوه بر هستند، مثلا در تهران اغلب 
مسیرهایی دارای خط مترو هستند که از گذشته پرتردد بودند، 
قبل از ایده مونوریل در قم دو خط مترو مصوب شده بود، تصویب 
مونوریل باعث شد یکی از خطوط مترو حذف شود و خط دیگر نیز 
تغییر مسیر دهد، پروژه مونوریل جایگزین یکی از خطوط پرجمعیت 
مترو شده بود و قرار بود مسیری را پوشش بدهد که تقاضای سفر 
زیادی ندارد، به طوری که حتی اتوبوس رانی هم در این خیابان ها 
کسی های گردشی پاسخگوی نیاز آن منطقه  سرویس دهی ندارد و تا
کفرج تا مطهری( برای  هستند. در سال 1۳۹۶ هزینه این مسیر )خا
مونوریل ۲۰ هزار تومان برآورد شده بود در حالی که همان سال 

کسی ها با هزار تومان این مسیر را پوشش می دادند.« تا

   دولت و شهرداری؛ کسی هزینه  تکمیل پروژه را گردن نمی گرفت
همان طورکه گفته شد طراحی و اجرای این پروژه برای شهر قم 
اصلا صرفه اقتصادی نداشت و همین مساله سبب شد این پروژه 
با هزینه هایی زیادی که داشت میانه راه متوفق شود، با این وجود 
حالا یک بار دیگر زمزمه های تکمیل آن به  گوش می رسد، تکمیلی 
که به گفته مدیران شهری  به بیش از 1۵ هزار میلیارد تومان اعتبار 
نیاز دارد. یکی دو سالی هست که تامین این اعتبار میان مدیران 
شهری و دولت پاس کاری می شود، دولت به رغم این که می خواهد 
تکلیف این پروژه مشخص شود اما در تامین هزینه های آن تردید 
دارد، شهرداری قم هم تلاش می کند مونوریل این شهر را جزو 
هزینه های ملی قرار دهد تا از زیر تامین بودجه کمرشکن آن رهایی 
پیدا کند. ۲۹ مهرماه سال گذشته، محسن منصوری، معاون اجرایی 
رئیس جمهور در جلسه بررسی وضعیت پروژه مونوریل قم اعلام کرد 
که سرنوشت پروژه مونوریل قم باید در استان بررسی شود، درباره 
آن نتیجه گیری شود و در مرحله بعد در سطح ملی مورد پیگیری 
قرار گیرد. او خواستار حمایت مدیران شهری از مونوریل شد و 
گفت: مدیریت شهری نباید خود را در تکمیل این پروژه کنار بکشد 
و همکاری دولت و شهرداری در اجرای پروژه متروی قم متقابل 
بوده که در خصوص مونوریل نیز شهرداری و شورای شهر قم باید 
خود را مسئول بدانند و تا زمانی که این امر محقق نشود این پروژه به 
سرانجام نخواهد رسید. رئیس جمهور با تکمیل آن موافق است؛ اما 
دولت به تنهایی قادر به تأمین منابع برای تکمیل این پروژه شهری 
کید  نیست. اما مدیران شهری قم روی مواضع خود ماندند و تأ
کردند این پروژه یک پروژه ای ملی و دولتی است و برای تکمیل آن 
به 1۵ تا ۲۰ هزار میلیارد تومان بودجه نیاز است که شهرداری امکان 
تأمین مالی این پروژه را نداشته و نمی توانند سایر پروژه های عمرانی 
و خدماتی را برای تکمیل این پروژه متوقف کنند و این در حالی است 
که بودجه یک سال شهرداری ۸ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان است. 
ضمن این که امکان جمع آوری این پروژه هم مانند تهران وجود 
ندارد، در همین  باره قبل تر رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل 
شورای شهر قم به خبرآنلاین گفته بود: »واقعیت این است که امکان 
جمع کردن پایه های مونوریل مانند اتفاقی که در صادقیه تهران 
افتاد وجود ندارد زیرا در تهران پروژه مونوریل در ابتدای راه بود و در 
قم پیشرفت زیادی داشته به جز پایه هایی که می بینید تجهیزات 

زیادی خریداری شده که در انبارها هستند.«

    پروژه تکمیل می شود؛ به  حساب دولت یا شهرداری؟
با این وجود گویا در سفر اخیر دولت سیزدهم به استان قم 
بالاخره قرار است با همکاری دولت و شهرداری قم پروژه مونوریل 
قم تکمیل شود. ابراهیم رئیسی خواسته که اجرای پروژه به شکل 
فاز به فاز و بر اساس توافق مسئولان دستگاه های مرتبط، از سوی 
شهرداری قم آغاز شود و دولت نیز در زمینه تامین منابع لازم اجرای 
پروژه به شهرداری قم کمک خواهد کرد. در همین باره محسن 
محرری رئیس شورای اسلامی شهر قم گفته که: »مونوریل قم 
کمیتی است و اراده دولت سیزدهم برای اجرای  یک موضوع حا
ح نهایی شده و به زودی عملیات تکمیل آن آغاز خواهد  این طر
شد. طبق ابلاغیه های دولت و سازمان برنامه وبودجه با ادامه 
ح مونوریل قم تا پردیسان، خط دوم متروی قم کنار گذاشته  طر
می شود و دیگر هیچ اعتبار ملی به آن اختصاص نخواهد یافت.« با 
این وجود همچنان مخالفان پروژه مونوریل قم معتقدند تکمیل 
آن اشتباه است و چیزی جز از دست رفتن سرمایه نیست، بعد از 
این که اعلام شد شهرداری قم با کمک های دولت قرار است این 
پروژه را تکمیل کند. حالا باید دید برای تکمیل این پروژه چند 
میلیارد هزینه می شود و بعد از تکمیل آن چه سودی به حمل و 

نقل شهر قم می رساند؟

حجاریان،  سعید  شفیعی:  مطهره  ملی–  آرمان 
تئوریسین اصلاحات در صفحه شخصی خود در توئیتر 
نوشت: »سخن گفتن درباره ایده »تاجزاده تا شاهزاده« 
دست کم دو شرط لازم دارد؛ آزادی تاجزاده از اوین و بازگشت 
نصیری به ایران. استنطاق جایز نیست.« اما چرا تئوریسین 
اصلاحات اینچنین نوشته است و ماجرا چه بود؟ مهدی 
نصیری برای سیاسیون چهره آشنایی است. او تحصیل 
دروس حوزوی را از سال 1۳۵4 در حوزه علمیه دامغان آغاز 
کرد، در سال 1۳۵۸ برای ادامه تحصیل عازم حوزه علمیه قم 
شد و تا سال 1۳۶۶ دروس سطح حوزه را ادامه داد و هم  زمان 
در مدرسه علمیه رسالت به تدریس دروس ادبیات و منطق 
پرداخت. در سال 1۳۶۵ همکاری با مؤسسه مطبوعاتی 
کیهان را در قم آغاز و یکسال بعد برای ادامه همکاری به 
تهران رفت و به عنوان دبیر سرویس مقالات روزنامه کیهان 
کار مطبوعاتی را ادامه داد و مقالات متعددی در زمینه 
مسائل سیاسی و فرهنگی روز نوشت. در سال 1۳۶۷ از 
سوی سیدمحمد اصغری سرپرست وقت مؤسسه کیهان و 
موافقت سیدمحمد خاتمی نماینده وقت امام خمینی در 
مؤسسه کیهان، سردبیری روزنامه کیهان به وی محول شد و 
در سال 1۳۷۰ به عنوان مدیر مسئول روزنامه کیهان منصوب 
به عنوان  شریعتمداری  حسین  انتصاب  از  پس  گردید. 
کیهان در سال 1۳۷۳، نصیری از  نماینده ولی فقیه در 
مدیرمسئولی و سردبیری کیهان استعفا داد. در نیمه سال 
1۳۷4 به همکاری با مؤسسه کیهان پایان داد و در اسفند 
همان سال نشریه سیاسی فرهنگی صبح را منتشر کرد که 
حیات این نشریه تا سال 1۳۷۸ ادامه یافت. نصیری در این 
ج اصول و فقه را ادامه داد.  سال به قم برگشت و درس خار
وی در سال 1۳۸۰ به معاونت سیاسی شورای سیاستگذاری 
ائمه جمعه سراسر کشور منصوب و تا سال 1۳۸4 در این 
سمت فعالیت کرد. در سال 1۳۸4 به عنوان معاونت فرهنگی 
دفتر نمایندگی رهبر ایران در کشور امارات به این کشور رفت 

و سال 1۳۸۸ با پایان مأموریت به کشور مراجعت کرد.

     آغاز حرکت به سمت مخالفان کشور
مهدی نصیری و مسعود ده نمکی دارای یک خاستگاه 
خود  تکلیف  را  اصلاح طلبان  با  برخورد  و  بودند  فکری 
می دانستند که البته ده نمکی پس از مدتی از این رویکرد 
فاصله گرفت و به جای برخورد با تجمعات دانشجویی و 
تقابل با اصلاح طلبان به فیلمسازی پرداخت، اما مهدی 
نصیری راه دیگری رفت که با نصیری سابق قابل مقایسه 
گام برداشتن در مسیر جدید را از دهه ۹۰ آغاز  نبود. او 
گفتمان دوستان و همفکران دیروزش،  کرد و بر خلاف 
کشته شدگان اعتراضات ۹۸ را نه اغتشاشگر که »جوانانی از 
خانواده های مستضعف« معرفی کرد. نصیری حتی پس از 

کید کرد که  تذکر اصولگرایان تغییری در اظهاراتش نداد و تا
هیچ »منافق« و »از خارج آمده ای« در صف معترضان نبود و 
همگی همین »مردم عادی« بوده اند. گام بعدی او مخالفت 
با برخورد با بی حجابان بود. او که سال ها در کیهان و صبح 
خواستار برخورد شدید با بدحجابی می شد، در شهریور 
۹۹ در صداوسیما حضور یافت و گفت: »الزام به حجاب 
بی هزینه نبوده است، یکی ممکن است بگوید که عیبی 
ندارد، ما قبول داریم که الزام موفق نبوده اما حداقل اینکه 
الزام باعث می شود که سالی یکی دو درصد فقط ما افت 
حجاب داشته باشیم و سیر فاصله گیری از حجاب تدریجی 
باشد، خود همین یک دستاورد است. در پاسخ باید گفت 
، چنین امری برای جامعه  ما خیلی هزینه بردار بوده  که خیر
است. چند مثال می زنم؛ همان طور که عرض کردم ما با این 
الزام یک دوقطبی ایجاد کردیم، دوقطبی نظری و فکری تا 
زمانی که در مقام اظهارنظر و گفت وگو است، عیبی ندارد اما 
این دوقطبی در عرصه  عملکرد اجتماعی می آید. براساس 
پیمایشی که وزارت ارشاد در سال 1۳۹4 داشته است، بیشتر 
از ۷۰ درصد جامعه ایرانی با الزام حجاب موافق نیست. اما در 

برابر این هفتاد درصد چه اتفاقی می افتد.«

    تلاش برای تخریب اصلاح طلبان از کانادا
قابل تامل تر همان سفرش به کاناداست؛ او که خود 
گذشته سوپر انقلابی می دانست و به آن افتخار  را در 
می کرد، به کشوری رفته که سال ها علیه آن شعار می داد. 
ک نوشت: »مهدی نصیری که برای دیدن فرزندش  تابنا

به کانادا سفر کرده در گفت وگویی با تلویزیون بی بی سی 
در اقدامی عجیب خواستار آن شد که اپوزیسیون شکاف 
بین مصطفی تاج زاده و رضا پهلوی را با یک اتحاد پر کند. 
او مدعی است که پادشاهی مشروطه و جمهوری خواهی 
کنش هایی در  می توانند متحد شوند. اظهارات وی وا
پی داشت.« او به خوبی می داند به هیچ وجه نمی تواند 
پیوندی میان اصلاح طلبان و سلطنت طلبان ایجاد کند 
چرا که اصلاح طلبان بارها بیش از اصولگرایان همراهی 
خود را برای جلوگیری از نگاه دشمن به ایران ثابت کرده اند 
اما اصولگرایانی مانند مهدی نصیری به یکباره در کشور 
بیگانه علیه ایران صحبت می کنند. اصلاح طلبان پاسخ 
که  خوبی به نصیری دادند، مانند محمدعلی ابطحی 
نوشت: »آقای مهدی نصیری سوپر افراطی حزب اللهی 
دیروز حق دارد نظراتش تغییر کند و سوپر اپوزوسیون 
امروز شود. اما هم برای دیروزش وهم برای امروزش 
توهم مضر است. نه بولتن نویسی واظهارنظرهای تند 
حزب اللهی اش در گذشته توانست ریشه اصلاح طلبی 
را برکند و نه مواضع فعلی اپوزوسیونی اش مورد قبول 
اپوزوسیونی قرار می گیرد که چهل سال است در تلاش 
براندازی هستند و نیازی به تازه وارد از راه دور آمده ندارند. 
گفته اند شکاف تاجزاده و شاهزاده باید برداشته شود. 
خودش می داند نه شاهزاده می تواند به تاجزاده نزدیک 
شود و نه تاجزاده علاقه مند به همکاری با شاهزاده است.« 
سعید حجاریان هم دیروز طعنه سنگینی به نصیری زد تا 

حواسش به جایگاه ها باشد
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کنش سعید حجاریان به ایده »از تاجزاده تا شاهزاده« مهدی نصیری وا

تلاش برای تخریب اصلاح طلبان از کانادا
   مهدی نصیری دلایل تغییرش را شفاف اعلام کند

یازدهم  مجلس  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
عملکردهای پرابهامی که نهایتا انتهایی نداشت و هنوز 
هم تعیین و تکلیف نشده کم نداشته است. یکی از این 
ح خود بسیار جنجال بر  عملکردها که از قضا در زمان طر
ح صیانت از فضای مجازی بود که از همان  انگیز شد طر
کنش های مختلفی روبه رو بوده است و  زمان تا کنون با وا
با وجود رفت و آمدهای بسیاری که این طرح از کمیسیون  
تخصصی تا صحن علنی و نهایتا نیز اصل هشتاد و پنجی 
شدن داشته، اما باز هم به نتیجه خاصی نرسیده و این 
ح صیانت  ح مسکوت باقی مانده است. البته مثل طر طر
بازهم داشتیم و عفاف و حجاب لایحه دیگری بود که در 
مجلس یازدهم مطرح شد و بسیار جلساتی پیرامون آن در 
صحن علنی تا کمیسیون های مربوطه برگزار شد و چندین 
بار به شورای نگهبان فرستاده شد، اما هنوز هم به جایی 
ح صیانت نیز از همان  نرسیده است. در همین راستا طر
که از سوی تندروهای مجلس یازدهم  ح هایی بود  طر
ح شد و تا حدی نیز پیش رفت اما مخالفت های  مطر
کنش های  کارشناسان و همچنین وا گسترده از سوی 
منفی گسترده در صحن جامعه و افکارعمومی باعث شد 
ح از دنبال کردن آن عقب نشینی کنند  تا طراحان این طر
و این طرح در لابه لای طرح های مختلف مجلس گم شد. 
این در حالی است که گفته می شد این مجلس و دولت 
برنامه های ویژه ای برای این طرح دارند و حتی در همین 
راستا ازمیانه تحولات پاییز 14۰1 برخی اپلیکیشن های 
گرام و واتساپ نیز محدود  محبوب و پر طرفدار مثل اینستا
و فیلتر شدند تا این نگاه در جامعه به وجود آید که دولت 
همراه مجلس درصدد مسدودسازی و فیلترینگ برخی 
ح صیانت از فضای  شبکه های اجتماعی در راستای طر
مجازی است. حال اینکه حد فاصل فیلترینگ برخی 
کنون دولت اقدامی در جهت  شبکه های اجتماعی تا 
ادامه این روند نداشته و صرفا شاهد برخی اظهارنظرات 
نمایندگان یا فعالان سیاسی در خصوص لزوم پیگیری 
ح بوده ایم. اما نکته ای که قابل توجه است اینکه  این طر
طراحان صیانت از فضای مجازی به جای اینکه به فکر راه 
حلی درست برای مشکلات فضای مجازی از جمله پهنای 
پاند و سرعت آن باشند و خود در پلتفرم های مختلف 
داخلی و خارجی آغازگر برنامه ها و تحرکاتی در جهت 
بهبود فضای مجازی از نظر خود باشند رویه فیلترینگ 
را برگزیده اند و در دنیایی که هوش مصنوعی بسیاری از 

حرفه های بشری را از کار انداخته و همه چیز به سمت و 
سوی جدیدی از علم بشر می رود؛ با یک عقبگرد به دنبال 
راهی برای جلوگیری از این توسعه فضای مجازی هستند. 
در حالی که امروز همه کشورهای جهان این فضا را در 
اختیار خود می گیرند و تلاش می کنند طبق فرهنگ و 

آموزه های خود با آن برخورد  کنند.

     صیانت و مجلس دوازدهم 
مجلس یازدهم روزهای پایانی خود را طی می کند و 
نمایندگان باید کم کم بار خود را  جمع کنند و آماده تحویل 
کرسی های خود به منتخبان جدید در مجلس دوازدهم 
ح های  شوند. اما نکته مهم در این میان سرنوشت طر
بلاتکلیفی است که در مجلس یازدهم به نتیجه نرسیده 
و در مجلس دوازدهم مورد بحث و بررسی قرار خواهند 
گرفت. برخی از منتخبان مجلس دوازدهم، اما گفته اند که 
طرح صیانت را در مجلس آتی پیش خواهند برد. از طرفی 
از آنجا که هرم جمعیتی حاضر در مجلس به لحاظ گرایشی 
اغلب از تندروها و دلواپسان هستند و جبهه پایداری، 
شریان و جبهه صبح ایران دست بالا را در مجلس دارند 
که مجلس بعدی علاوه بر پیگیری  این انتظار می رود 
ح ها و لایحه های تندتر و با  ح ها و لایحه ها طر این طر
نگاه محدود تری نسبت به جامعه نیز تصویب کنند. قدر 
مسلم مجلس دوازدهم را می توان ادامه مجلس یازدهم 
با دوز تندروی بالاتر دانست. هر چند که با اتمام دور دوم 
انتخابات چیزی حدود 1۳ نفر از مستقلین به مجلس راه 
یافته اند و طبق برآوردها تعداد آنها در کل مجلس حدود 
1۰۰ نفر می شود، اما دست بالا با اصولگرایان تندرو است 
که مستقلین، معتدلین و  و صرفا می توان امید داشت 
بتوانند نقش  معدود اصلاح طلبان حاضر در مجلس 
ح های تندروانه برخی نمایندگان را ایفا کنند  ضربه گیر طر
و تاثیر گذاری خاص خود را در شرایط و موقعیت خاص 

داشته باشند.

ح صیانت در دستور مجلس یازدهم؟     طر
را  که مجلس یازدهم روزهای پایان خود  هر چند 
می گذراند و باید کم کم آماده تشکیل و آغاز به کار مجلس 
دوازدهم باشیم. اما گویا مجلس یازدهمی ها در روزهای 
پایانی نیز نمی خواهند از تک و تا بیفتند و درصدند تا 
برخی طرح های خود را به سر انجامی برسانند. در همین 

راستا آنطور که رسانه ها اعلام کردند با اعلام دستور کار 
صحن علنی مجلس برای هفته جاری مشخص شد 
ابتدایی  کامل  نام  که  به »صیانت«  ح مشهور  که طر
ح صیانت از فضای مجازی« بود و بعدتر به  آن »طر
»صیانت از حقوق کاربران فضای مجازی و ساماندهی 
پیام رسان های اجتماعی« تغییر نام داد، اما حامیانش 
ح تنظیم  ح »حمایت از حقوق کاربران« یا »طر آن را طر
مقررات ارتباطات رادیویی« معرفی می کنند باردیگر 
در دستورکار صحن علنی مجلس قرار گرفته است. در 
هفته های اخیر بحث ها و چالش هایی پیرامون عدم 
تصویب و اجرای این قانون در مجلس یازدهم با انتقادات 
و چالش های فراوانی از سوی منتقدان سوپرانقلابی 
کنون به نظر می رسد که قالیباف در  قالیباف همراه بود اما ا
آخرین روزهای مجلس یازدهم بالاخره در برابر اصرارهای 
ح کوتاه آمده و  جبهه پایداری و سایر حامیان این طر
ح در دستورکار صحن علنی  پذیرفته است که این طر
قرار گیرد. چندی پیش جلال رشیدی کوچی، نماینده 
مستقل مجلس در این خصوص گفته بود: »طرح صیانت 
ج شد ولی زمزمه هایی  کار مجلس خار علنا از دستور 
شنیده می شود مبنی بر این که برخی در تلاش هستند 
گیرد .  قرار  بررسی  ح مورد  این طر آخر مجلس  هفته 
خ ندهد زیرا سر منافع مردم  امیدوارم چنین اتفاقی ر
معامله کردن با جریانی خاص قطعا به ضرر آن اشخاص 
خواهد بود.« اخیرا نیز غلامرضا نوری قزلجه، رئیس 
کمیسیون مستقلین ولایی مجلس در این خصوص گفته 
ح صیانت  است: »من چیزی نشنیده ام، صحبت طر
ح شود، چون دو سال قبل آخرین جلسه  نمی تواند مطر
ح صیانت گذاشته شد و به نتیجه ای نرسید و تمام  طر
شده است و بعد از آن جلسه رسمی نداشت؛ چون طبق 
آیین نامه آن باید پخش علنی می شد و همه مردم هم در 
جریان قرار می گرفتند که چه تصمیمی می گیرند که این 
ح  اتفاق هم نیفتاده و من دلیلی نمی بینم که آن را مطر
برای تصویب  کمیسیون  این  آخرین تصمیم  کنند، و 
کلیات در یک جلسه غیرقانونی و خلاف آئین نامه بود که 
آن هم بعد از تذکر بنده رسما منتفی شد. دیگر بعد از آن 
هیچ اتفاقی به طور رسمی برای آن نیفتاد.« حال باید دید 
ح در واپسین روز های مجلس یازدهم به  تکلیف این طر
کجا خواهد رسید و مجلس دوازدهم چه رویکردی نسبت 

به آن نشان خواهد داد.

ح صیانت را بررسی می کند؛ »آرمان ملی« رویکرد نمایندگان مجلس در خصوص طر

یازدهمیهااحیامیکنند؛دوازدهمیهاادامهمیدهند؟
ح خارج از دستور به صحن علنی باز می گردد؟       طر

سید محمد خاتمی:

 دنیا پذیرفت که ایران 
یک قدرت است

 مهم ترین تهدید وضع زندگی مردم و ناامیدی 
از آینده است

رای نداده های انتخابات مجلس برانداز نیستند

کشور و حتی مردم ایران مخالف   مقامات 
جنایات رژیم صهیونیستی در غزه هستند و آن 
را محکوم می کنند که رئیس دولت اصلاحات 
هم همین عقیده را دارد، اما در عین حال به حل 
کید می کند. حجت الاسلام  مشکلات داخلی تا
کید  سیدمحمد خاتمی در جمع مشاورانش تا
کرد: انتظار این بود که جمهوری اسلامی که از 
فرصت موفقیت در درگیری با اسرائیل برای ایران 
ایجاد شده و مورد تأیید بسیاری از جریانات 
سیاسی و بخش زیادی از مردم قرار گرفته است، 
در حل مشکلات خود در حوزه سیاست خارجی 
و نیز داخلی استفاده کند و آن را مبنایی برای 
وحدت ملی در داخل کشور و ارتباطات منطقی 
خ  با جهان قرار دهد، ولی متأسفانه خلاف این ر
کشور با  می دهد. خاتمی با بیان اینکه اینک 
چالش ها و بحران هایی روبه روست، مهم ترین 
تهدید را وضع زندگی مردم و ناامیدی از آینده 
کمیت با این اقتصاد نابسامان  دانست و گفت: حا
و تورم و گرانی افسارگسیخته و افزایش بی رویه فقر 
و... نباید فرصت ها را از دست بدهد و بهتر است 
این پیروزی را مستمسکی برای ارتباط عزتمندانه 
با جهان و آشتی ملی در داخل کشور قرار دهد و 
درصدد رفع نارضایتی های جامعه که اتفاقا در 
کاهش مشارکت در انتخابات اخیر بروز و ظهور 
پیدا کرد، باشد. نظام حکمرانی متوجه باشد 
بسیاری از کسانی که در انتخابات ١١ اسفند رأی 
ندادند، برانداز نیستند بلکه معتقدند وضعی 
که دارند قابل تحمل نیست و فقط می خواهند 

زندگی کنند.

    تحسین عملیات موشکی
سیدمحمد خاتمی همچنین در تحلیلی کوتاه 
از عملیات موشکی ایران مقابل اسرائیل، برخی 
از مزایای این اقدام را برشمرد و بیان داشت: 
موقعیتی برای ما در برخورد با اسرائیل پیش آمد 
که اولا دنیا پذیرفت ایران یک قدرت است و در 
خاورمیانه، به عنوان یک قدرت برتر حضور دارد و 
می تواند بر روی سایر کشور های منطقه تأثیرگذار 
باشد، ثانیا اسرائیل با وجود همه جنایت هایی 
که کرده، فهمید در حدی نیست که بشود با این 
خ  گر خدای نکرده جنگی ر قدرت درگیر شود و ا
دهد، ایران می تواند لطمات اساسی به آن ها 
بزند و در عین حال از قدرت بازدارندگی و دفاع از 
خودش هم برخوردار است و می تواند تهدید ها را 
دفع کند و ثالثا در میان افکار عمومی مسلمانان 
جهان به خصوص در منطقه خاورمیانه نسبت 
به عملیات موشکی ایران علیه اسرائیل هم یک 
نوع احساس غرور و خشنودی و نیز احترام به 
جمهوری اسلامی ایجاد شد و آنچه تضعیف شد 
اسرائیل و سیاست های نتانیاهو بود. وی در ادامه 
کنون که ایران در چنین موقعیت  کید کرد: ا تأ
مثبتی قرار گرفته، ضروری است جمهوری اسلامی 
این پیروزی را به فرصتی برای ایجاد یک دیپلماسی 
فوق العاده فعال در منطقه و جهان تبدیل کند و 
کره با کشور های منطقه ضمن  در گفت وگو و مذا
رفع نگرانی آن ها مبنی بر اینکه تهدیدی برای 
که خواهان  کید نماید  کشور ها نیست، تأ این 
مشارکت در توسعه و امنیت و آرامش منطقه 
است. رئیس دولت اصلاحات اضافه کرد: جمهوری 
اسلامی چنین گفت وگو هایی را هم می تواند با 
کید  سایر کشور های دنیا داشته باشد و به آن ها تأ
که به دنبال ایجاد تنش و جنگ نیست و  کند 
فقط خواسته در پاسخ به تهدیدات اسرائیل و 
حمله این کشور به کنسولگری ایران نشان دهد 
قدرت مقابله دارد. وی افزود: ایران در ضمن 
باید یادآور شود همچنان از مردم غزه و حقوق 
فلسطینیان حمایت می کند، ولی این حمایت به 
معنای دخالت در سیاست ها و تصمیمات آن ها 
نیست و در عین حالی که به هیچ وجه از درگیری 
مستقیم و جنگ با اسرائیل استقبالی نمی کند، با 
کمک خود کشور های منطقه فقط به دنبال مهار 
جنگ افروزی اسرائیل و امنیت و توسعه و پیشرفت 

منطقه است. 

 ورود دیوان محاسبات به ترک فعل 
بانک های عامل

دیوان محاسبات کشور به ترک فعل بانک های 
عامل و سازمان امور مالیاتی در حوزه پرداخت 
کرد. به  تسهیلات بخش مسکن ورود خواهد 
گزارش ایسنا به نقل از اداره کل روابط عمومی 
 ، کشور محاسبات  دیوان  الملل  بین  امور  و 
بررسی های این نهاد نظارتی در خصوص عملکرد 
بانک ها در راستای جزء )1۰( بند )الف( تبصره 
)1۸( قانون بودجه سال 14۰۰ کل کشور و ماده 4 
کی از پرداخت  قانون جهش تولید مسکن، حا
تسهیلات بخش مسکن از ابتدای سال 14۰۰ تا 
پایان فروردین ماه 14۰۳، تنها به میزان 14 درصد 
همچنین  است.  بوده  شده،  تعیین  سهمیه 
مالیات  اخذ  به  مکلف  مالیاتی  امور  سازمان 
معادل ۲۰ درصد تعهد انجام نشده از بانک عامل 
مستنکف و واریز به خزانه است، 1۰۰ درصد این 
وجوه تخصیص یافته و باید به حساب صندوق 
ملی مسکن واریز شود. دیوان محاسبات کشور به 
ترک فعل بانک های عامل و سازمان امور مالیاتی 

در این حوزه ورود خواهد کرد.

 خبــــر


